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o odr{anoj struCnoj debati o temi:

,,Obaveze Bosne i Hercegovine u primjeni pravne teievine Evropske unije u sektoru

energetike prema Sporazumu o Energetskoj zajednici",
Sarajevo, 26. novembar 2013.
(Plava sala,IV. sprat, 10 sati)

Strudnu debatu zajednidki su organizirale Komisija za vanjske poslove Predstavnidkog doma i
Komisija za vanjsku i trgovinsku politiku. carine, saobradaj i komunikacije Doma naroda

PSBiH.

Strudnom debatom predsjedavali su: Mirza Ku5ljugi6, predsjedavajuii Komisije za vanjske

poslove Predstavnidkog doma, Sdepan Kre5i6, prvi zamjenik predsjedavaju6eg Komisije za

vanjsku i trgovinsku politiku, carine, saobra6aj i kornunikacije Doma naroda.

Od dlanova Parlamentarne skup5tine BiH debati su joS prisustvovali: Ante Domazet, Nermina

Zaimovil-Uzunovi6, Mladen Ivankovi6 Lijanovi6 i Aleksandra Pandurevii, poslanici u

Predstavnidkom domu PSBiH.

U ime Delegacije Evropske unije u BiH debati je prisustvovao: Renzo Davidi, zamjenik Sefa

Delegacije Evropske unije u BiH, te Amela Ibridevi6, politidka savjetnica, i SaSa Rajadii,

savjetnik za medije u Delegaciji EU u BiH.

U ime Sekretarijata Energetske zajednice u Bedu prisutan je bio Janez Kopad, direktor

Sekretarijata, i Barbara Jaksova, sluZbenica za komunikacije.

Ostali prisutni: Josip Dolic, izvrsni dilektor Nezavisnog operatera sistema CNOS), Mirsad

Salki6, predsjedavajuii, Nikola Peji6 i Milorad Tu5evljak, dlanovi DrZavne regulatome

komisije za elektridnu energiju (DERK), Risto Mandrapa, predsjednik, Dulizara HadZimustafii

i Sanela Pokrajdi6, dlanice Regulatorne komisije za energiju u FBiH (FERK), Edin Zanetica,

predsjednik Radne grupe Regulatornog odbora Energetske zajednice (DERK), Mubera

Bidakdii i BoSko Kenjic, Sefovi odsjeka, Admir Softi6, savjetnik, i Milan Papaz, strudni

saradnik u Ministarstvu vanjske trgovine i ekonomskih odnosa BiH, Biljana Grujid, prvi

sekretar u Ministarstvu vaniskih poslova BiH, Darko Pranjii, Sef odsjeka u Federalnom

ministarstw energije, rudarstva i industrije, Mladen Staka, dlan i zamjenik predsjednika
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Regulatorne komisije za energetiku RS (RERS), Ognjen Markovic, direktor, i Mak Kamenica

zamjenik direktora prejekta USAID-REAP, Netlo Kapetina, nevladin sektor, i Nijaz

Dizdarevi6, savjetnik u Energetskom institutu, Hrvoje PoLar iz Zagreba i povremeni stariji

ekspert za tehnidka pitanja na projektu EIJ ,,lzrada zakonodavnog okvira za elektridnu energiju

u Bosni i Hercegovini u skladu s pravnom tedevinom Evropske untje".

Debati su prisustvovali i: Nenad Pandurevi6, sektetar, i Dobrinka Savi6, strudna saradnica u

Komisiji za vanjsku i trgovinsku politiku. carine, saobraiaj i komunikacije Doma naroda,

Zeljko lvankovii, strudni savjetnik, i Miroslav Stani5ii, strudni saradnik u Komisiji za vanjske

poslove Predstavnidkog doma PSBiH, Ie Zoran Brki6, strudni saradnik u Sektoru za odnose s

javnoS6u PSBiH.

Debatu je pratio i veliki broj predstavnika elektronskih i Stampanih medija.

Kratkim uvodnim izlaganjima strudnu debatu otvorili su predsjedavajuii Mitza Ku5ljugic i

Stjepan Kre5i6, nakon dega se prisutnima obratio Renzo Davidi u ime Delegacije EU u BiH.

Na podetku je pozdravio organiziranje ove debate te inazio zahvalnost g. Kopadu na prisustw.

U svom izlaganju podvukao je znadaj energetskog sektora za razvoj svake zemlje pa tako i

BiH. Posebno je istakao potencijale koje BiH ima u oblasti energetike. Podsjetio je da je prema

posljednjem izvje5taju o napreku BiH ostvarila nedovoljne rezultate u oblasti energetike.

Takoder je podsjetio na nefunkcionalnost Elektroprijenosa i nepohodnost da se Sto prije

upostavi njegova puna funkcionalnost. Istakao je da je pred BiH u oblasti energetskog sektora

puno obavezai da treba Sto je mogu6e brZe raditi na njihovom ispunjavanju. Dodao je da su

medunarodna zajednica, a narodito Evropska unija, uloZili puno sredstava u tazvoj energetskog

sektora u BiH, te podsjetio da je upravo u toku realizacija projekta EU ,Izrada zakonodavnog

okvira za elektridnu energiju u Bosni i Hercegovini u skladu s pravnom tedevinom Evropske

unije".

Janez Kopai je u svojoj prezentaciji prezentirao osnovne informacije o uspostavljanju i

fgnkcioniranju Energetske zajednice. Istakao je da je Energetska zaiednica bila prva

organizacija na teritoriji biv5e Jugoslavije (osim Slovenije, koja je ved tada bila u EU, 2005.)

koja je, osim saradnje u energetskom sektoru, trebala da pomogne i regionalnoj saradnji i

zbliZavanju zemaljaregiona. Osim zemalja regiona, dlanovi EZ srt sada i Moldavija i Ukrajina,

a status posmatrada imaju Turska, Armenija i Norve5ka. EZ je u pogledu svoje institucionalne

strukture i nadina funkcioniranja jedna "mini Evropska untja". Ima svoje Vijeie ministara,

zatim Stalnu grupu visokih predstavnika, Regulatorni odbor, Sekretarij at, te forume (za

elektridnu energiju, naftu, gas, socijalna pitanja). Najveii dio budZeta (95%) osigurava

Evropska unija. Kontribucija BiH je 0,22o/o ili oko 7.500€ godi5nje. Vremenom su se

nadleZnosti EZ Sirile tako da danas pokriva Sirok spektar pitanja: gas, elektridna energija, nafta,

Zivotna sredina, zaStita konkurencija i drZavna pomo6, obnovljivi izvori energije, energetska

efikasnost. statistika.



Gospodin Kopad upoznao je prisutne i s nedavnom odlukom Vije6a ministara EZ kojije po

prvi put od svog postojanja utvrdio krsenje Ugovora o EZ od strane Bosne i Hercegovine u
vezi s njenim pravnim okvirom u sektoru gasa. Dodao je da su pokrenute i druge procedure

protiv Bosne i Hercegovine u vezi sa sadlZajem sumpora u gorivima, kao i zbog nepo5tivanja

direktive o energetskoj efikasnosti. On je objasnio da je EZ jedna vrsta dekaonice za EU i
usvaianje acquisa u oblasti energije, kako je to predvideno ugovorom o EZ,jedan od kljudnih
preduslova na putu ka dlanstvu u EU. U vezi s Elektroprijenosom istakao je da

nefunkcioniranje te kompanije moZe veoma ozbiljno ugroziti sigumo snabdijevanje

elektridnom energijom. Izrazio je i svoje razodarenje zbog dinjenice da Bosna i Hercegovina
joS nije dostavila nacionalni strateski dokument u sektoru energije, s obzirom da je to jedan od

kljudnih preduslova za dobivanje sredstava izIPA fondova za oblast energetike u narednom

periodu (20 I 4.-2020.).

U nastavku je prezentirao ostvarene rezultate

pred Bosnom i Hercegovinom u narednom

Kopada).

i obaveze koje po pojedinim oblastima EZ stoje

periodu (u prilogu je kompletna prezentacija g.

Nakon izlaganja g. Kopada uslijedilo je vrijeme zaprtanja i raspravu.

Mirza Kulljugid pohvalio je prezentacrju g. Kopada i posebno istakao dio koji se odnosi na

obavezu BiH na preuzimanju acquisa Energetske zajednice. Dodao je da odreilena

institucionalna infrastruktura i strateski dokumenti moraju postojati na drLavnom nivou.

Gospodin Kopada pitao je, s obzirom da dobro poznaje situaciju u BiH, koje su mogu6nosti i
nadini da se ove kritidne stvari barem malo poprave.

Janez Kopai je u odgovoru istakao da je za odredena pitanja za BiH rok da se usvoji

relevantna legislativa u skladu s uredbama i direktivama EU do juna naredne godine, a krajem

septembra ili u oktobru bit 6e naredni sastanak Vijeca ministara EZ na kojem ie se razmatrati

napredak u ispunjavanju obaveza, Dodao je da su sve zemlje dostavile nacionalne strateSke

dokumente (Country Strategy Paper), mada svi nisu zadovoljavaju6eg kvaliteta. Dalje, istakao
je da se sada tazgovara o raspodjeli sredstava IPA za period 2014.-2020. O tome ie biti
odludeno najkasnije do kraja godine i BiH i zbog toga mora djelovati brzo ako ne Leli da ostane

bez IPA sredstava u sektoru enersetike.

Aleksandra Pandurevi6 istakla je da je Republika Srpska usvojila veliki dio legislative iz
oblasti energetike, dok to nije sludaj u Federaciji BiH. U vezi s tim, postavila je pitanje da li je

za Energetsku zajednicu prihvatljivo ako bi oba entiteta donijela harmonizirane propise u

skladu s direktivama i uredbama EU. Dalje je istakla da je Vlada Republike Srpske dostavila

zahtjev Vijeiu ministara BiH da se dd saglasnost da se elektridna energija iz elektrana koje se

planiraju na podrudju srednje Drine raduna kao udio Italije u ispunjavanju njenih obaveza u

pogledu kvote energije iz obnovljivih izvora do 2020. godine. Ako se to ostvari, onda

Republika Srpska i BiH ne bi bili u mogudnosti ispuniti svoje obavezev pogledu energije iz
obnovlj ivih izvora do 2020 . Da li to potencij alno moZe biti prepreka za dlanstvo BiH u EU, ako

bi ispunili sve druge uslove zaprijem?



Milorad Tu$evljak postavio je pitanje da li bi uskladivanje zakonodavstva koje bi donijeli

entiteti u skladu s Tre6im energetskim paketom moglo biti prihvatljivo za EZ, da se na

drZavnom nivou formira jedan autoritet za oblast elektridne energije i gasa za potrebe

komunikacije prema vani, a da se sve ostalo bude u nadleZnostima entiteta.

Mladen lvankovi6 Lijanovid pitao je da li 6e IPA sredstva za oblast energetike, ako ih BiH ne

dobije, biti dodijeljena drugim zemljama, te da li druge zemlje, ako uloZe u proizvodnju

energije iz obnovljivih izvora u BiH, to mogu radunati kao svoju kvotu.

U odgovoru na postavljena pitanja g. Kopai je naglasio da obaveze koje za Bosnu i

Hercegovin u proizlaze iz Treteg energetskog paketa moraju biti preuzete na drZavnom nivou.

Tako npr. DERK (ili neko drugi) mora imati odredene nadleZnosti u sektoru gasa ili npr.

certifikati za energetsku efikasnost moraju biti izdati s nivoa drLave. Bosna i Hercegovina je

dobrovoljno usla u dlanstvo Energetske zajednice i u svakom trenutku moZe izaii, mada to

iskreno niko ne Zeli. U vezi s raspodjelom IPA sredstava, rekao je da 6e sredstva koja

eventualno Bosna i Hercegovina izgubi svakako biti rasporedena drugim zemljama. Sto se tide

odgadanja dlanstva u EU zbog neispunjavanja obaveza u pogledu energije iz obnovljivih

i7ar6ra, naglasio je da je to pitanje zaETJ, ali je i dodao da je siguran da EU ne6e dozvoliti

dlanstvo nikome ako postavljene obaveze ne budu ispunjene.

Drugi dio strudne debate zapodeoje prezentacijom prot. dr. Nijaza Dizdarevida, savjetnika u

Energetskom institutu "Hrvoje PoZar" iz Zagreba i povremenog starijeg eksperta za tehnidka

pitanja na projektu EU ,,Izrada zakonodavnog okvira za elektridnu energfu u Bosni i

Hercegovini u skladu s pravnom tedevinom Evropske unije". U svojoj prezentaciii g.

Dizdarevif upoznao je prisutne s obavezama koje stoje pred Bosnom i Hercegovinom na putu

uskladivanja zakonodavstva u oblasti energetike sa zakonodavstvom EU (kompletna

prezentacij a g.Dizdarevi6a je u prilogu).

Nakon izlaganja g. Dizdareviia uslijedila je nova rasprava. Nedo Kapetina, biv5i savjetnik

ministra vanjske trgovine i ekonomskih odnosa BiH, a sada predstavnik nevladinog sektora,

ukazao je na probleme koje Bosna i Hercegovina ima u pogledu ispunjavanja obaveza

preuzetih prihvatanjem Ugovora oEZ. Dodao je da podrZava dlanstvo BiH nEZ, ali smatra da

je potrebno da se u BiH napravi analizau pogledu mogudnosti ispunjavanja preuzetih obaveza.

Smatra da je upitno da li BiH moZe ispuniti sve preuzete obaveze kao npr. u pogledu

energetske efikasnosti ili obnovljivih izvora energije itd. Jedino na polju hidroenergije realno

BiH ima potencijal, ali je do sada tu veoma malo uradeno. Jedna takva anltza trebala bi uvaZiti

realnost u Bosni i Hercegopvini i dati odgovor kako BiH dalje moZe udestvovatttBZ.

Mirsad Salki6 istakao je da BiH mora ispuniti preuzete obaveze jer su one preduslov za

dlanstvo u Evropskoj uniji. Zato se svi u BiH moraju usredsrediti na ispunjavanje obaveza.

Istina, svjestan je da 6e to iii te5ko, ali drugog nadina nema ako se Lelii6i naprijed.



Janez Kopai istakao je da je EZ osnovana na desetogodi5nji period. do 201 6.,te daje Vije6e
ministara donijelo odluku o novom produZenju za narednih deset godina, do 2026. Bosna i
Hercegovina nije bila protiv te odluke, Dodao je da je dlanstvo
Evropske unije u procesu evropskih integracija BiH.

u EZ zapravo jedan od zahtjeva

Bo5ko Kenjid iz Ministarstva vanjske trgovine i ekonomskih odnosa BiH osvmuo se na
obaveze koje proizlaze iz direktive o sadrZaju sumpora u gorivu. Istakao je da bi BiH sada
nakon privatizacije naftne industrije trebala da pokrene inicijativu za utvrdivanje novog roka u
kojem BiH treba ispuniti obaveze iz te direktive. Postavio je i konkretno pitanje u vezi s
uslovima za realizaciju projekta JuZnog toka koji prolazi kroz zemlje dlanice EZ, te posebeno
njegovog kraka kroz Republiku Srpsku.

Janez Kopai rekao je da se uvijek moZe pregovarati o ispunjavanju obaveza u pogledu
sumpora' ali to zemlja dlanica EZtreba inicirati. Dakle teoretski je to mogu6e, ali je izrazio
veliku sumnju da li bi to ostale zemlje prihvatile. rJ vezi s pitanjem JuZnog toka istakao je da je
rijed o znadajnom projektu za koji je potrebno rije5iti pitanja pravne, ekonomske i politidke
prirode. te da ie biti potrebno jo5 mnogo energije da bi se ostvario. Dalje je naglasio dabez
poStivanja Tredeg energetskog paketa, odnosno procedura unutar Evropske unije neie biti ni
realizacije ovog projekta. U pogledu realizacije kraka JuZnog toka kroz Republiku Srpsku
istakao je da njegatreba odobriti regulator u Bosni i Hercegovini, dime ie se potvrditi da je on
u skladu s regulativom iz Treieg energetskog paketa. Bez uvaLavanja obave zakoje proizlaze iz
Ugovora oEZ, Projekat ne6e moii dobiti bankarsku podrsku.

Nijaz Dizdarevid dao je svoj komentar u vezi s pitanjima o projektu JuZni tok i statusom
Bosne i Hercegovine kad je u pitanju ovaj projekat. Naglasio je da je ova debata dobra prilika
da se spomene JuZni tok u kontekstu Treieg paketa, odnosno direktiva Evropske unije o
unutraSnjem trZiStu elektridne energije. Istakao je problem rczdvajanja operatera prijenosnog
sistema, te kad je rijed o novom infrastruktumom objektu, moguie je razdvajanje operatera
prijenosnog sistema samo na vlasnidkom nivou. JuZni tok, odnosno investitor u JuZni tok i ona
lima koja Zeli operirati taj cjevovod mora biti certificirani operater prijenosnog sistema po
svim zahtjevima Tre6eg paketa, Sto znadi da se ta firma ne smije baviti kompetitivnim
djelatnostima' Istakao je da u Bosni i Hercegovini, na teritoriji Republike Srpske, postoji
izraLena jaka ilelja za tom investicijom, ali da nedostaje nekoliko bitnih karika u konteksu
Treceg paketa: zakon na drZavnom nivou, cerlifikacija operatera i ispunjavanje uslova za
investitora iz trece zenlje.

Mubera Biiakiid istakla je da je kljudni uzrok neispunjavanja obave za BiH iskljudivo
politidke prirode. Navela je Sta smatra za prioritete u energetskom sektoru u BiH. prvo je
deblokada rada Elektroprijenosa BiH. Potrebno je da Elektroprijenos napravi plan investiranja
kako bi se mogla deblokirati sredstva koja su na radunu ove kompanije, kako je dogovoreno na
sastanku u Briselu u novembru 2012. godine. Drugo je pitanje (ne)uspostave internog trZiSta
gasa u BiH, zbog dega je Ministarsko vije6e Energetske zajednice donijelo odluku kojom se



konstatira da BiH krsi Ugovor i zadaje se rok do juna 2014. za ispunjavanje preuzetih obaveza.

Naglasila je da se to treba uraditi zakonom na drZavnom nivou s obzirom da je rijed o

reguliranju prekogranidnog transporta gasa koji je zajedno s meduentitetskim transportom u

nadleZnosti BiH. I tre6e je akcioni plan BiH u oblasti obnovljive energije koji u skladu s

preuzetom EU direktivom mora biti donesen na nivou drLave kako bi se definirale mjere za

ispunjavanje zadatog cilja od 40o/o za udio obnovljive energije u potro5nji elektridne energije

do 2020. godine. Na kraju je postavila i konkretno pitanje da li BiH, ako usvoji regulativu iz

Treieg energetskog paketa moLe postati vodeia ugovorna strana u provodenju Ugovora o EZ u

oblasti elektridne energij e?

Janez Kopai istakao je da je to mogude. Medutim, dodao je da su i druge zemlje, poput Srbije,

Crne Gore ili Makedonije. veoma aktivne u ispunjavanju svojih obaveza, tako da je realno

tesko odekivati da se to zaista i desi, da BiH postane vodeda strana u provodenju Ugovora o

energetskoj zaj ednici.

Sanela Pokrajiid, dlanica Regulatorne komisije za energiju u FBiH (FERK), osvmula se na

prezentaciju g, Dizdarevida koja se odnosi na uskladivanje bh. zakonodavstva sa

zakonodavstvom EU. a posebno na dio u kojem se kaZe da 6e protzvodnja elektridne energije

nakon LI.2015. biti potpuno deregulirana. U vezi s tim. postavila je i konkretna pitanja. Zaito

u prijedlogu konsultanata koji rade na Zakonu o elektridnoj energiji u FBiH stoji u
nadleZnostima FERK-a - izrada metodologije i utvrdivanje troSkova uglja do potpune

deregulacije proizvodnje, uzimaju6i u obzir da je predvideno stupanje na snagu zakona

1.1.2015.? Ako je proizvodnja u potpunosti deregulirana. tj. na trZi5tu, koja je svrha

utvrdivanja metodologije za univerzalnog opskrbljivala? Zar trLiina cijena energije nije ta

koju univerzalni opskrbljivad koristi kada je proizvodnja deregulirana?

U odgovoru Nijaz Dizdarevid je u vezi s problemom reguliranja cijene tglja za potrebe

elektridne energije koji je trenutno prisutan u Federaciji BiH, rekao da ta situacila vrijedi do

trenutka dok proizvodnja elektridne energije ne postane kao djelatnost trZiSna kategorija.

Preuzimanjem tre6eg paketa, problem cijene uglja viSe neie biti problem energetskog

regulatora, ve6 regulatora zaStite trZi5nog natjecanja. Dalje je dao objeSnj enje za univerzalnu

opskrbu elektridnom energijom, ko su korisnici te nadin izborauniverzalnog opskrbljivada.

Debata je zavr5ena u 13.45 sati, nakon dega je uslijedio rudak za sve udesnike u restoranu

Parlamentarne skup5tine BiH.

Informaciju sadinio: Nenad Pandurevii, sekretar Kornisije za vanjsku i trgovinsku politiku,

carine, saobra6aj i komunikacije Doma naroda Parlamentame skup5tine BiH.



Predsjedavaju6i zamj enik predsj edavaj u6e g

Komisije za vanjske
Predstavnidkog

Dostaviti:
Komisiji za vanjsku i trgovinsku politiku, carine, saobradaj i komunikacije Doma naroda,

Komisiji za vanjske poslove Predstavnidkog doma,

Poslanicima u Predstavnidkom domu PSBiH: Aleksandri Pandurevid. Anti Domazetu i
Nermini Zaimov i6 -Uzunovi6,

Sektoru za medunarodne odnose i protokol,
ala.

vanjsku i trgovinsku politiku, carine,
saobra6aj i komunikacije

, pls,- 
^t",\'"-$,2I


